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• Az alapítványi titkár már nem vágyik palitikára 

If júlcommunista karrier 
- Made in Hungary 

/ 
Dr. Bódi György: - Mosok tatán hitelesebben (Fotó: Gyenes Kálmán) 

Milyen embernek ismerte? 

i i * k j 
Novákné Halász Anna 

(a Szegedi Konzervgyár 
marketingigazgatója, egy-
kor a KISZ Szeged városi 
bizottságának első titkára): 
Bódi Gyurit nagyon céltu-
datos. okos, jó eláadókész-
ségü vezetőnek ismertem 
meg. s jómagam is sokat 
tanultam módszereiből. 
Főnökként önállóságot biz-
tosított, vevő volt minden 
jó kezdeményezésre. A kö-
zösen elhatározott dolgo-
kat keményen végre is haj-
tatta, s az ifjúsági mozga-
lom olyan reformer képvi-
selője volt, aki nemegyszer 
vállalta az összeütközést a 
pártbizottság vezetőivel is. 

Lénárt Béla (az Exp-
ressz Rt- szegedi irodave-
zetője}: Jó néhány eszten-
dőn át dolgoztam együtt az 
apparátusban, majd KISZ. 
vállalat vezetőjeként is Bó-
di Gyurival. Megítélésem 
szerint olyan ember volt, 
aki önerőből képezte ma-
gát, sokat olvasott. Intelli-
genciája, jó értelemben 
vett karrierizmusa hozzáse-
gítette ahhoz hogy tovább-
ra is a város érdekében 
dolgozzon- Emberi tartását 
azén jellemzi, hogy konf-
liktushelyzetekben nem 
mindig állt ki azok mellett, 
akik joggal számíthattak 
volna a támogatására 

Gyárfás Mihály (nyug-
díjas, korábban a megyei 
pártbizottság titkára volt): 
Bódi Gyurit nagyon rendes 
embernek ismertem meg, 
aki lelkiismeretes, felelős-
ségteljes munkát végzett. 
Kerülte a szélsőségekel, 
életkorát meghaladó ko-
molysággal oldott meg 
minden rábízott felaldatot. 
Olyan kezdeményezések ré-
szese volt, mint például a 
szegedi járásban élő idő-
sek helyzetének fölmérése, 
a velük való gondoskodás 
szorgalmazása, amely azt 
mutatta hogy minden kor-
osztály problémáira érzé-
kenyen reagált. 

Ha manapság szóba 
kerül a Szegedért Alapít-
vány, azonnal fölmerül 
dr. Bódi György neve is. 
Ha viszont valaki mond-
juk húsz évvel ezelőtt 
Csongrád megye kiszes 
mozgalmával foglalko-
zott, sz intúgy Bódi 
György nevét hallotta 
legtöbbször. Szó sincs 
névrokonságról - ugyan-
az az ember dolgozott 
akkor a KISZ Csongrád 
megyei bizottságának 
első titkáraként, aki ma 
a Szegedért Alapítvány 
t i tkára . V a g y i s Bódi 
György - ha nem is a 
pol it ika porondján -
most is részese a köz-
életnek. S éppen ezért 
nehezebb dolga van a 
zsurnalisztának is, ami-
kor a r r a v á l l a l k o z i k , 
hogy az elmúlt évtizedek 
prominens személyisége-
it bemutató portrésoro-
zatban a volt KlSZ-veze-
tőt szeretné megszólal-
tatni. De vajon mit gon-
dol minderről maga az 
érintett? - forgolódott 
bennem a kérdés, ami-
kor interjúra indultam az 
alapítvány székhelyére, 
a Szent László utcába. S 
nagy meglepetésemre, e 
válaszra nem kellett so-
kat várnom. 

- Amikor i smerőse im 
megtudták, hogy milyen té-
mában kértek tőlem inteijút, 
sokan megpróbáltak lebe-
szélni - fogad Bódi úr. -
Mondván, érdemes-e meg-
szólalni most egy olyan em-
bernek, aki több mint ttz 
éven át Csongrád megye 
KISZ-mozgalmának vezető-
je volt, s most már mint a 
nonprofit szervezetek egyik 
országosan ismert szakem-
bere? Erre azt válaszoltam, 
hogy politikai múltamban 
nincs semmi olyan, amit ma 
nem vállalnék, s azt hiszem, 
azt sem kell szégyellni, hogy 
egy egészen más területen 
vál tam szakember ré . Tu-
dom, sokan tesznek ilyen 
megjegyzéseket, na, ez is jól 
átmentette magát. Válaszom: 
én az új munkám mind kifo-
gástalanabb elvégzése érde-
kében új szakmát sajátítot-
tam el, s 1991-ben szakköz-
gazdászi szakdolgozatomat a 
nonprofit szektorról írtam. 
Vagyis az aggódó lebeszélé-
sek ellenére azt mondom, 
vállalom ezt a beszélgetést -
kínál t hel lyel dr. Bódi 
György. 

• Ha jól értettem, akkor 
azonnal bele is vágha-
tunk a közepébe. Kezdjük 
hát azzal, hogy Ön nem 
csupán megyei első titká-
ra volt az egykori KISZ-
nek, hanem csúcstartó-
nak is tekinthetp, hiszen 
közel 11 évig töltötte be 
ezt a pozíciót, s ilyenre 
nem volt példa az egész 
országban. 
- Pontos a megfogalma-

zás. 1974. szeptemberétől 
1985. márciusáig vezettem a 
KISZ Csongrád megyei bi-
zottságát. 

9 S ha jól tudom, nem 
csak a pozíció hossza em-
lékezetes, hanem az ah-
hoz vezető rendkívül rö-
vid ideig tartó út is. 
- Valóban így van, hiszen 

1969-ben kerültem a KISZ 
makói bizottságához mint 
gazdasági ügyintéző, majd 
hamarosan politikai munka-
társ lettem, később titkár. 
Ezt követően választottak 
meg megyei t i tkárnak, s 
összesen öt éves i f jú ság i 
mozgalmi háttér elég volt 
ahhoz, hogy megyei első tit-
kár legyek. 

• Minek, vagy inkább 
kiknek köszönheti ezt? 
Hiszen ilyen látványos 
karrier azért nem volt ál-

talános a 70-es évek szo-
cializmusában sem. 
- Ha arra gondol, ki állt 

mögöt tem, csak így vála-
szolhatok: senki. Inkább a 
véletlenek összejátszásának 
tekintem, hogy ezt az utat 
járhattam be. Legfeljebb két 
dologban tűnhettem ki kor-
társaim közül a KlSZ-appa-
rá tusban. Nagy számmal , 
lendületemmel, no meg az-
zal, hogy nem voltak rossz 
apparátusi beidegződéseim. 
S akkoriban a KISZ éppen 
azon munkálkodott, miként 
lehetne megújítani a mozgal-
mat. Tehát egy olyan habitu-
sú ember, mint én voltam, 
jól illett ebbe a képbe. 

# Huszonöt éves, és a 
politikai hierarchiában 
máris ott lehet a legfon-
tosabbak között Mondja, 
lehetett készülni ilyen be-
osztásra? 
- Én 1949-ben születtem 

Makón. Rendkívül szegény 
családban. Apám is, anyám 
is napszámos, segédmunkás 
volt, s gyakorlatilag 20 éves 
koromig egy szoba-konyhás 
lakásban éltünk. Volt idő-
szak, amikor azért mentem 
el húsvétkor locsolkodni , 
hogy legyen pénzünk cipőre. 
De hát ez az ötvenes évek-
ben korántsem volt egyedi 
sors. Szüleimtől közben azt 
hallottam, hogy tanulj fiam. 
mert a népi demokráciában -
igen, így mondták pontosan 
- a szegény ember fiából is 
lehet valaki. S nekem aztán 
szerencsém volt, mert kiváló 
tanároktól tanulhattam, kivá-
ló eredménnyel végeztem az 
iskoláimat is, és természetes 
életformámnak tekintettem, 
hogy minden közösségi 
munkába bekapcsolódjam. 
Úttörő- és KlSZ-mozgalom, 
irodalmi színpad, atlétika kí-
sérte az életemet, s azt is ter-
mészetesnek tartottam, hogy 
a KISZ-ben vezetőként dol-
gozzam. Az érettségi után -
éppen említett anyagi körül-
ményeim miatt - szóba sem 
kerülhetett, hogy továbbta-
nu l jak . Do lgoz tam hát a 
KSH-nál , majd a Magyar 
Nemzeti Bank makói fiókjá-
nál, s ott ért az apparátusi 
felkérés. 

• A kezdeti lépésekről 
már beszélt. Emlékez-
zünk most talán arra a 
megyei első titkárra, aki 

oly gyorsan helyet kap a 
hatalomban. Nem szédü lt 
meg a sikertől? 
- Nem. Egyrészt azért 

sem, mert egy ideig magam 
sem fogtam föl. milyen ma-
gas pozíciót is kaptam. Aztán 
amikor már átláttam annak 
lényégét, még mindig egy vi-
dékről bekerült, diploma nél-
küli. ismeretlen ember vol-
tam. aki még négy évig Ma-
kóról buszozott be új munka-
helyére. S utazás közben na-
gyon is pontos képet kaptam 
az emberek napi gondjairól. 
Aztán ott állt mellettem a fe-
leségem. aki egyben a legna-
gyobb ellenzékem is volt. s 
pontosan rajzolta fel a reali-
tásokat . Vagyis vigyázott 
rám. hogy ne szaladhasson el 
az a bizonyos ló. 

B A mozgalmi apparátus 
azért mégiscsak olyau 
szelete volt a szocializ-
musnak, amit igencsak 
furcsa szemmel figyeltek 
a közemberek Mit érzett 
ebből politikai vezető-
kéül? 
- Akkoriban Magyaror-

szágon egy általános fellen-

dülést élt át mindenki. Úgy 
tűnt. működik a rendszer, az 
életszínvonal megfelelő volt. 
s ez a bizakodó hangulat ha-
tolta át az apparátusi munkát 
is. A KISZ-ben számos olyan 
kezdeményezés zajlott, amire 
ma is szívesen emlékezem. 
Gondoljunk csak az építőtá-
bort mozgalom fénykorára, a 
Szegeden és Makón za j ló 
belvfzvédclmis munkákra, 
vagy arra, hogyan fejlődött 
fel a máitéiyi képzőművész 
tábor, s milyen lendülettel 
épült a KIS/ iskola 

• De mekkora lendület 
maradt ebből a 80-as 
évekre? S mennyire vette 
észre az ifimsági mozga-
lom vezetése, hogy a tag-
ság elfordult magától a 
mozgalomtál, nemegy-
szer gúnyos kritikával il-
lette a vadászgatni járó 
asz KB- s vezéreket? 
— Ez bizony napi valóság 

volt. Am amíg a hetvenes 
években a párt — amely ne 
feledjak. hogy a KISZ felet-
tes sze rve vol t - még j ó 
szívvel nézte az újító törek-
véseket, addig "80 után már a 

gyanakodás volt a jellemző. 
Megjelentek az alternatív if-
júság i mozga lmak , s az 
MSZMP azt már végképp 
nem nézte jó szemmel, hogy 
saját ifjúsági szervezetében 
is ezek a kritikus hangok fel-
erősödjenek. Ettől persze a 
megyei vezetés is pontosan 
tudta, hogy egy fiatal nem 
polit ikai mozgalomra vá-
gyik, amikor belép a K1SZ-
be, hanem olyan közösséget 
keres, amelyben barátokra 
lel, olyan programokra, ame-
lyek szórakoztatják. A direkt 
politizálás kora lejárt akkor-
ra. Ilyen ellentmondások kö-
zött veigődött a KISZ appa-
rátusa, különösen a városi 
szervezeteknél , hiszen ők 
még közvetlenebb kapcso-
latban álltak a tagsággal. 

• De a KISZ nem volt 
nyugdíjas állás. Egyszer 
csak váltami kellett. S 
1985-től Ön már a párt-
apparátus osztályvezető-
je. Ennyire megához lán-
colta a politikai munka? 
Nem gondolt arra, hogy 
az élet más területein 
próbálja ki magát? 

Lakások 
Beszélgetésünk köz-

ben egyszeresük előbújt 
egy emlék. 

- Amikor a hetvenes 
évek közepén egy KISZ-
delegációt vezettem Ki-
jevbe, a vendéglátóink 
elvittek egy csodaszép 
épületbe is a Dnyeper 
partján. Amikor élmé-
nyeimről meséltem szü-
leimnek, apám megje-
gyezte: ismerem, fiam, azt 
a házat, én is építettem 
hadifogolyként a háború 
után. Aztán jött a rend-
szerváltozás, és apám 
két évi hadifogsága „el-
lenértékeként" anyám 
kapott annyi kárpótlást, 
hogy meg tudta vásárol-
ni azt a lakást, amiben 
lakott. A megyei KISZ-
bizottság egykori első 
titkárának anyja úgy lett 
tulajdonos, hogy... 

S a mondatot Bódi úr 
nem is fejezte be... 

- Nem. Mert akkoriban az 
én é le tem is, mint annyi 
más, apparátusban dolgozóé, 
kényszerpályán mozgott. A 
világ legtermészetesebb dol-
ga volt, hogy egy kiszes a 
pártban folytassa tovább. S 
elárulom, voltam annyira na-
iv, hogy azt higgyem, a párt-
munka is javítható. 

• Nagy csalódás érte az-
tán? 
- így is mondhatom, éle-

tem legrosszabb korszaka 
volt. Rá kellett döbbenem, 
hogy arra az osztályra, amit 
vezettem, vagyis a megyei 
pártbizottság tanácsokkal, 
igazságszolgáltatással, fegy-
veres erőkkel fog la lkozó 
osz tá lyára , az égvi lágon 
semmi szükség, így az én 
munkám is fölösleges. Ezek 
után 1989-ben már nem oko-
zott nagy nehézséget vissza-
térni a szakmámba, és akkor 
lettem a Hermes RT. főosz-
tályvezetője. 

• Majd jött a Szegedért 
Alapítvány és a ILS 
Nyelviskola. De azért ily 
gyorsan ne köszönjünk el 
a múlttól. Különösen, 
mert van itt egy sokakat 
igencsak irritáló kérdés. 
Jelesül: mennyire jelen-
tett jó boltot a politikai 
pozíció? Mennyire lett 
gazdag ember például dr. 
Bódi György? 
- A pártapparátus fizeté-

sének alapelve az volt, hogy 
mindig 30 százaiákkal le-
gyen alacsonyabb, mint a ta-
nácsi apparátusé . Azt hi-
szem, ezzel e témában min-
den elmondtam. Ami pedig a 
vagyonomat, vagy a juttatá-
sokat illeti: kétszer volt Tra-
bantom, az apparátuséi egy 
Skodával búcsúztam el, a la-
kásomat, amiben ma is la-
kom, OTP-től vettem, s két-
szer nyaralhattam a balato-
naligai pártnyaralóban. 

• De azért azt tudja, 
hogy kollegái közül jó 
néhányan nem ilyen lel-
tárt tudnának felállítani? 
- Amikor a szakközgaz-

dászt végeztem, egy AVÜ-s 
szakember így fogalmazott: 
Magyarországon az eredeti 
tőkefelhalmozás zajlik, s ez 
mindenhol a világon csalá-
sok, nagy felemelkedések és 
nagy lesüllyedések közepet-
te történt. A privatizáció pe-
dig a magyar központosított 

állami vagyon lebontását je-
lenti, törvényes, vagy tör-
vényte len úton. Aki e lég 
ügyes, az felkapaszkodhat, 
akinek meg nem fűlik a foga 
az elvadult módszerekhez, 
az lemarad ebben a versen-
gésben. Nos, az utánam kö-
vetkező KlSZ-vezetőgenerá-
cióban már akadtak olya-
nok, akik jó kapcsolataikat, 
szakmai felkészültségüket 
felhasználva a rendszervál-
táskor meg tudták alapozni a 
jövőjüket. És ez bizony jog-
gal irritálja az embereket. 

# De ez már egy új kor-
szak kezdete. Önnel be-
szélgetve mégis az érde-
kelne jobban, milyennek 
ítéli meg az egykor léte-
zett szocializmust olyan 
valaki, aki vezető funk-
cionáriusa volt. 
- Számomra a legna-

gyobb tragédiát az jelentette, 
amikor arra döbbent rá az 
ember, hogy olyan rendszert 
szolgált teljes odaadással, 
amelyről történelmileg az 
derült ki, hogy tévedés volt, 
amelyről bebizonyosodott, 
hogy működésképtelen.Tu-
dom, hogy olyan szociális 
e szmék , mint például az 
esélyegyenlőség, a törvény 
előtti egyenlőség vagy a tár-
sadalmi szolidaritás eszméje 
ma is tiszteletben tartott elv, 
de hogy mint bürokratikus 
államrend, a szocializmus 
megbukott, a mai szemmel 
már természetesnek tűnik. 
Számomra ugyanis nyilván-
valóvá vált, hogy a legfőbb 
cselekvési mozgatórugót, az 
egyéni emberi érdeket pró-
bálta kiiktatni. Ezzel végül is 
erősítette az emberekben azt 
az érzést, hogy saját cseleke-
deteikért nem önmaguk a fe-
lelősek, hanem a társadalom. 
Ezzel együtt az a társadalmi 
formáció nem engedett kiug-
rási lehetőséget a kiemelke-
dő tehetségeknek sem. 

• És milyennek látja a 
kapitalizmust a szakköz-
gazdász szemével? 
- Mi most a kezdeti idő-

szakot éljük át. Örülök, hogy 
egyes emberek anyagilag 
gyarapodnak, ugyanakkor 
rettenetesen bánt, hogy nagy 
tömegek e lnyomorodnak . 
Hozzáteszem, Magyarorszá-
gon igazából nem volt rend-
szerváltás, csak politikai ér-
telemben. A mai helyzet fur-
csasága, hogy a legnagyobb 
rendszerváltó egyéniség a 
reformkommunista Bokros 
Lajos volt, aki a központi el-
osztórendszerek csődjére vi-
lágított rá, s az, hogy egy 
szocialista többségű parla-
ment és kormány kényszerül 
a legkeményebb kapitalista 
viszonyok bevezetésére. 

9 És ebben a formáció-
ban elképzelhető, hogy 
dr. Bódi György újra po-
litikaifunkciót vállal? 
- Nem gondoltam erre, 

de többen kérdezték már. 
Mindig nemmel válaszolok. 
Egyrészt azért, mert örülök 
annak, hogy mind magam-
nak, mind másoknak be tud-
tam bizonyítani, hogy sike-
resen elsajátí tok egy egé-
szen más szakmát, hogy ma 
szakterületemen országosan 
elismert szakembernek szá-
mítok, és közöm lehet az or-
szág egyik legjobban műkö-
dő alapítványához. Másrészt 
úgy érzem, hogy bár az el-
múlt rendszerben azok közé 
tartoztam, akik semmilyen 
becstelenséget nem követ-
tek el, de nem érzem ma-
gam ke l lően h i t e l e snek . 
Minden olyan embernek , 
aki akkor vezető pozícióban 
volt, felelőssége van abban, 
hogy az ország ilyen álla-
potba jutott. Ezért azt mon-
dom, mások talán hiteleseb-
ben tudják a politikát csinál-
ni, mint én. 

Bátyi Zoltán 


